

论文

慢病毒载体介导的siRNA抑制Jiyoye细胞c-myc基因表达的实验研究

宋爱琴1, 2, 鞠秀丽1, 孙立荣2, 王玲珍2, 李晓玲2, 于洪升3

1. 山东大学齐鲁医院儿科, 济南 250012; 2. 青岛大学医学院附属医院小儿血液科, 山东 青岛 266003; 3. 青岛大学医学院附属医院肿瘤科, 山东 青岛 266003

摘要:

目的 探讨RNAi技术经慢病毒载体介导的siRNA对Jiyoye细胞c-myc基因表达的抑制作用。方法 设计并合成RNA干扰序列,退火后连接到pLVX干扰载体上,构建PLVX-c-myc表达载体,经慢病毒介导转染人Jiyoye细胞株培养72h。实验分为空白对照(未转染)、c-myc-neg、c-myc-1、c-myc-2、c-myc-3组。采用流式细胞术检测各组细胞转染率,采用real-time PCR和Western blot法检测各组细胞 c-myc mRNA及蛋白表达水平的变化。结果 构建pLVX-c-myc-neg、pLVX-c-myc-1、pLVX c-myc-2、pLVX-c-myc-3重组表达载体。与c-myc-neg组相比, c-myc-1、c-myc-2和c-myc-3组c-myc mRNA及蛋白表达水平均明显下调(P<0.05),以c-myc-3组下降最显著(P<0.05)。结论 成功构建c-myc shRNA表达载体,利用慢病毒介导转染Jiyoye细胞的c-myc基因表达下调,为进一步探讨沉默c-myc基因在白血病和淋巴瘤靶向治疗中的作用奠定了实验基础。

关键词: 基因, myc; siRNA; shRNA; Jiyoye细胞; RNA干扰

Suppression of c-myc expression by lentiviral vector-mediated- small interfering RNA in Jiyoye cells

SONG Ai-qin1,2, JU Xiu-li1, SUN Li-rong2, WANG Ling-zhen2, LI Xiao-ling2, YU Hong-sheng3

1. Department of Pediatrics, Qilu Hospital of Shandong University, Jinan 250012, China; 2. Department of Pediatric Hematology, Affiliated Hospital of Medical College of Qingdao University, Qingdao 266003, Shandong, China; 3. Department of Oncology, Affiliated Hospital of Medical College of Qingdao University, Qingdao 266003, Shandong, China

Abstract:

Objective To explore the effect of lentiviral vector-mediated siRNA on c-myc gene expression in Jiyoye cells by using the RNAi technique in vitro. Methods Three interference sequences c-myc-1, c-myc-2 and c-myc-3 and the negative control c-myc-neg that targeted human c-myc mRNA were designed and synthesized. After annealing, all the fragments were cloned into the pLVX vector, which were transfected into human leukemia Jiyoye cells by lentivirus and were cultured for 72 hours. The cells were divided into five groups: the blank control group(untransfected), the c-myc-neg group, the c-myc-1 group, the c-myc-2 group and the c-myc-3 group. After 72 hours, the transfection rate in each group was determined by flow cytometry. Expressions of the c-myc mRNA and c-Myc protein were detected by Real-time PCR and Western blot. Results PLVX-c-myc-neg, PLVX-c-myc-1, PLVX-c-myc-2 and PLVX-c-myc-3 were constructed. C-myc mRNA and protein expression levels in the three groups respectively transfected with c-myc-1, c-myc-2 and c-myc-3 were significantly down-regulated -compared with the negative control group transfected with c-myc neg(P<0.05). The c-myc-3 group decreased most significantly compared with the c-myc-1 group and the c-myc-2 group (P<0.05). There was no significant difference between the untransfected group and the negative control group (P>0.05). Conclusion The successfully constructed shRNA expression vector for the c myc gene suppresses expression of c myc in Jiyoye cells, which might provide an experimental basis for further study of the role of c myc gene silencing in targeting treatment of leukemia and lymphoma.

Keywords: Genes, myc; Small interfering RNA; Small hairpin RNA; Jiyoye cells; RNA interference

收稿日期 2010-12-02 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

山东省自然科学基金资助项目(Y2008c170)。

通讯作者: 鞠秀丽(1964-),女,主任医师,博导,主要从事小儿血液及肿瘤研究。E-mail: qinaisong@yahoo.com.cn

作者简介: 宋爱琴(1971-),女,副主任医师,博士研究生,主要从事小儿血液及肿瘤研究。E-mail: qinaisong@yahoo.com.cn

作者Email:

参考文献:

本刊中的类似文章

扩展功能
本文信息
Supporting info
PDF(858KB)
[HTML全文]
参考文献[PDF]
参考文献
服务与反馈
把本文推荐给朋友
加入我的书架
加入引用管理器
引用本文
Email Alert
文章反馈
浏览反馈信息
本文关键词相关文章
基因, myc; siRNA; shRNA; Jiyoye细胞; RNA干扰
本文作者相关文章
PubMed